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Oœwiadczenie skierowane do ministra spraw wewnêtrznych i administracji Jerzego Millera

Szanowny Panie Ministrze!
W ostatnim czasie liczne niepokoje zg³aszaj¹cych siê do mojego biura senatorskiego pracowników

urzêdów wzbudzi³a seria doniesieñ prasowych na temat projektu, nad którym trwaj¹ pilne prace w Mini-
sterstwie Spraw Wewnêtrznych i Administracji. Zgodnie z jego za³o¿eniami z dniem 1 stycznia 2011 r. ma-
j¹ ulec likwidacji funkcjonuj¹ce obecnie inspekcje, a ich pracownicy maj¹ staæ siê pracownikami urzêdów
wojewódzkich. Jednak w zwi¹zku z g³ównym za³o¿eniem projektodawców, którym jest chêæ poczynienia
oszczêdnoœci na obs³udze ksiêgowo-kadrowej, znaczna czêœæ pracowników zostanie zwolniona. Zwolnie-
nia dotyczyæ bêd¹ niemal trzech tysiêcy pracowników kadr, ksiêgowoœci, obs³ugi prawnej i informatycz-
nej, kierowców, sprz¹taczek, konserwatorów, portierów, dozorców, palaczy oraz sekretarek.

Równie niepokoj¹ce, jak planowane masowe zwolnienia w czasach kryzysu, jest to, ¿e istnieje oba-
wa, ¿e po przekszta³ceniu inspekcji i wcieleniu ich do urzêdów wojewódzkich nast¹pi nadmierne rozroœ-
niêcie siê tych ostatnich. Jak zauwa¿a Zbigniew Bartoñ, przewodnicz¹cy Sekcji Krajowej Pracowników
Administracji Rz¹dowej i Samorz¹dowej NSZZ „Solidarnoœæ”, w urzêdach wojewódzkich jest obecnie za-
trudnionych oko³o dziesiêciu tysiêcy osób, a w myœl projektu ma do³¹czyæ do nich prawie dwa razy wiê-
cej, bo oko³o siedemnastu tysiêcy. Ponadto wbrew za³o¿eniom projektodawców, ¿e zespolone pod
zwierzchnictwem wojewodów inspekcje bêd¹ dzia³aæ sprawniej i oszczêdniej, okazaæ siê mo¿e, ¿e ta no-
wo utworzona zespolona inspekcja zostanie zablokowana nap³ywem spraw, które by³y do tej pory roz-
patrywane oddzielnie. W efekcie kontrole stan¹ siê powierzchowne, na czym ucierpi¹ konsumenci.

Przeciwnicy projektowanych zmian dowodz¹ ponadto, ¿e przygotowywane rozwi¹zania stanowi¹ po-
wa¿n¹ ingerencjê w system kontroli przedsiêbiorców, jaki narzuca Polsce Unia Europejska. Ka¿da z in-
spekcji jest wyspecjalizowanym organem kontroli, a w ramach swych zadañ wykonuje wa¿n¹ czêœæ
wspólnotowego prawa. Jeœli oka¿e siê, ¿e inspekcje w zmienionej strukturze nie bêd¹ sobie radzi³y z kon-
trol¹ jakoœci, to z pewnoœci¹ ucierpi na tym wiarygodnoœæ polskiego systemu kontroli, a to zostanie wyko-
rzystane przez zagraniczn¹ konkurencjê do os³abienia pozycji polskich producentów i ich towarów.

Przychylam siê tak¿e do zdania, ¿e koszty wdro¿enia reformy bêd¹ niewspó³miernie wy¿sze ni¿ po-
czynione dziêki niej oszczêdnoœci. Ministerstwo zmuszone bêdzie pokryæ koszty odpraw zwolnionych
pracowników oraz zainwestowaæ w stworzenie sieci informatycznej spinaj¹cej po³¹czone inspekcje.

Podsumowuj¹c, uwa¿am projekt w kszta³cie, w jakim zgodnie z doniesieniami prasowymi jest on
w ministerstwie przygotowywany, za szkodliwy. Koszty reformy bêd¹ niewspó³mierne, a sama reforma
nie przyczyni siê do usprawnienia pracy urzêdów zalewanych coraz to nowymi obowi¹zkami, wynika-
j¹cymi z kolejnych ustaw, rozporz¹dzeñ i unijnych dyrektyw. Liczbê urzêdników mo¿e ograniczyæ jedy-
nie przejrzyste i uproszczone prawo.

Maj¹c to na uwadze, bardzo proszê Pana Ministra o ustosunkowanie siê do argumentów, które przyta-
czam za przeciwnikami przygotowywanego projektu, a w szczególnoœci o odpowiedŸ na nastêpuj¹ce pytania.

1. Czy w Ministerstwie Spraw Wewnêtrznych i Administracji faktycznie, tak jak donosi prasa, trwaj¹
prace nad projektem ustawy likwiduj¹cym inspekcje?

2. Jakie s¹ za³o¿enia projektu, jakie jest jego uzasadnienie i czy zosta³ on poddany konsultacjom
spo³ecznym?

3. Kiedy planuje siê wprowadzenie w ¿ycie postanowieñ projektu?

Z powa¿aniem
Grzegorz Czelej




